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Praca w nielegalnych 
kasynach

Działalność nielegalnych punktów hazardowych to naruszenie  
ustawowego monopolu państwa w tym zakresie i straty dla jego budżetu,  
ale przede wszystkim negatywne skutki dla społeczeństwa

\\ PRUSZKÓW

Na początku września  
15 pielęgniarek z oddziału 
chirurgii powiatowego  
szpitala na Wrzesinie  
w Pruszkowie złożyło 
wypowiedzenie. Do tej pory 
nie komentowały swojej 
decyzji.

I nformacja o odejściu 15 pielęgniarek 
ze szpitala zaskoczyła mieszkańców 

Pruszkowa. 

Pielęgniarki po dwóch miesiącach 
przerywają milczenie

Szpital na Wrzesinie
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\\\ MILANÓWEK

Dziś, czyli 26 października, 
zostanie otwarty nowy sklep 
ALDI przy ul. Królewskiej.  
Dla klientów przygotowano 
wiele promocji i atrakcji.  
To już kolejny market należący 
do tej niemieckiej sieci 
supermarketów, który powstał 
w powiecie.  

B udowa kolejnego marketu w 
mieście-ogrodzie budziła wiele 

kontrowersji. 
– Kiedy ruszyła budowa marketu, 

niektórzy radni zaczęli domagać się 
wyjaśnień od urzędu miejskiego, py-
tali, kto zezwolił na budowę? – mówi 
wiceburmistrz Marcin Bąk. – Radni 
nie zainteresowali się tym, co miasto i 

mieszkańcy mogą na tym nowym skle-
pie zyskać. Najważniejsze było dla nich 
to, że inwestycja zagraża charakterowi 
miasta, które jest ogrodem. Dlatego, ich 
zdaniem, marketów w Milanówku nie 
powinno być – dodaje.

Decyzja o warunkach zabudowy, 
która była podstawą dla rozpoczęcia 
budowy Aldi w Milanówku, została wy-
dana 3 lipca 2014 roku i dopuszcza-
ła na tym terenie powstanie obiektu 
handlowo-usługowego wraz z infra-
strukturą i parkingiem. Na podstawie 
tego dokumentu, starosta grodziski 
wydał 7 października zeszłego roku 
pozwolenie na budowę (nr 2092/21). 
Było to możliwe, gdyż decyzja o wa-
runkach zabudowy (tzw. WZ) nie ma 
„terminu przydatności”. Choć więc od 
jej wydania minęło osiem lat, stanowiła 
wystarczającą podstawę do wydania 
pozwolenia. Co więcej, decyzja o wa-
runkach zabudowy oraz pozwolenie na 

budowę uniemożliwiły wstrzymanie 
tej inwestycji. Niemiecka siec super-
marketów nie musiała nawet kontakto-
wać się z miastem, przed rozpoczęciem 

budowy, gdyż nie wymaga ona żadnej 
dodatkowej zgody samorządu. – Zda-
niem radnych markety i sklepy, które 

już są w mieście, w pełni zaspokajają 
potrzeby mieszkańców, po co więc ma-
ją powstawać kolejne tego typu placów-
ki? – mówi wiceburmistrz. – Nie wydaje 
mi się jednak aby firma taka, jak Aldi, 
podejmowała decyzję o inwestycji na 
zasadzie: „a może się uda?”. Na pewno 
ta lokalizacja była poprzedzona bada-
niem rynku – dodaje wiceburmistrz. 
Czy mieszkańcy będą ze sklepu korzy-
stać? Czy chcą marketów w mieście-
-ogrodzie? – Nie wydaje mi się, aby 
milanowianie zgadzali się tylko na to, 
by w ich mieście można było spacero-
wać w szeleście jesiennych liści – mówi 
wiceburmistrz. – Milanówek, to miasto, 
które się rozwija, a lokalizacja nowego 
marketu w niczym spacerom i pięknu 
Milanówka nie zagraża. Sklep powstał 
przy przelotowej drodze, w miejscu, 
gdzie już ulokowany jest handel i usłu-
gi – dodaje.

Tekst i zdjęcie Beata Pawłowicz 

Kolejny market 
niemieckiej sieci

Lokalizacja marketu  
w niczym nie zagraża 

pięknu Milanówka,  
gdyż sklep powstaje  

przy przelotówce,  
w miejscu,  

gdzie już ulokowany  
jest handel i usługi

Market sieci Aldi działa już od kilku lat w sąsiednim Grodzisku Mazowieckim

\\\ MILANÓWEK

Trwa remont budynku,  
w którym mieści się urząd 
stanu cywilnego i ma swoją 
siedzibę rada miasta.  
Nie znaczy to jednak,  
że w Milanówku ślubów  
nie będzie. Ceremonie 
odbywają się, ale w innej 
mniejszej sali.

Milanowianie, pracownicy urzędu 
stanu cywilnego, jak i radni miej-

scy, czekają na zakończenie remontu 
dachu szklanej części budynku. Tam 
właśnie na parterze mieści się USC, a 
niżej sala ślubów, która jest także miej-
scem obrad rady miasta. Nieszczelności 
szklanej części dachu zmusiły miasto 
do rozpoczęcia remontu budynku, któ-
ry mimo secesyjnego wyglądu, został 
zbudowany w latach 90. XX w. 

\\\   Woda z góry i z dołu
Wymiana poszycia dachu nie roz-

wiąże jednak problemu urzędu stanu 
cywilnego. Woda do budynku dostaje 
się nie tylko od góry, zalewając pokoje 
urzędników. Radni, nie tylko państwo 
młodzi, zwracali od kilku lat uwagę 

na wilgoć widoczną na ścianach w tej 
części budynku. Sala ślubów jest więc 
zalewana nie tylko z góry. Wilgoć na 
ścianach idzie od strony fundamentów, 
bo ta właśnie sala mieści się poniżej 
poziomu ziemi. 

– Miasto ma obecnie pieniądze na 
zmianę pokrycia dachu – mówi wice-
burmistrz Marcin Bąk. – Zastanawia-
my się natomiast nad tym, co jeszcze 

trzeba będzie zrobić i kiedy będziemy 
mieli na to środki? Zapewne konieczne 
jest odsłonięcie ścian budynku poniżej 
poziomu ziemi i zaizolowanie ich. Póki 
tego nie zrobimy, nie ma sensu remont 
wnętrza – dodaje. 

Nie znaczy to jednak, że do czasu 
zakończenia prac urząd nie udziela ślu-
bów. – Młode pary, świadkowie i goście 
spotykają się w innej mniejszej sali. Z 
tego powodu w uroczystości może brać 
udział maksimum 20 osób – mówi se-
kretarz miasta Sebastian Litewnicki. 

– Mieszkańcy mogą zmienić swój 
stan cywilny w Milanówku, ale nie 
muszą, jeśli warunki, jakimi obecnie 
dysponujemy, im nie odpowiadają – 
wyjaśnia Adriana Siłka-Lesiakowska 
kierownik USC. – Rejonizacji nie ma. 
Zdarza się więc, że nasi mieszkańcy ja-
dą do USC w Warszawie, ale też przy-
jeżdżają do nas pary z innych miast, aby 
tu, u nas wziąć ślub, bo tak podoba się 
im Milanówek – dodaje. 

W ubiegłym roku Urząd Stanu 
Cywilnego w Milanówku udzielił 50 
ślubów. W tym roku 34 pary zawarły 
tu związek małżeński. A więc miłość 
i małżeństwo są dla milanowian waż-
niejsze niż stan budynku. 

Tekst i zdjęcie Beata Pawłowicz 

Ślub jednak będzie

Urząd Stanu Cywilnego w Milanówku 
mieści się w eleganckim budynku  
ze szklaną przybudówką, która  
właśnie stanowi powód zalań

\\\ REMONT MOSTKU               
Most w Krakowianach przejdzie remont. Na czas prac kierowcy muszą 
liczyć się z utrudnieniami.
Za inwestycję odpowiada starostwo powiatowe w Pruszkowie. Starostwo 
przeprowadziło postępowanie przetargowe i wyłoniło wykonawcę zadania 
związanego z przebudową mostku w Krakowianach nad rzeką Utratą. Koszt 
inwestycji to ponad 1,4 miliona złotych.
Zakres prac obejmuje naprawę ściany oporowej oraz płyty przejściowej. 
Konieczne jest wykonanie izolacji poziomej, pobocza, a także wymiana kra-
wężników i nawierzchni jezdni. W ramach prac zostaną wymienione bariery energochłonne. Ponadto planowane jest 
umocnienie dna rzeki i terenu przylegającego.
W związku z przebudową mostku kierowcy muszą liczyć się z utrudnieniami. – Do końca roku prowadzone będą prace 
remontowe na mostku przy drodze pomiędzy Młochowem a Krakowianami. Ponadto w listopadzie ten fragment drogi 
zostanie zamknięty dla ruchu na okres około 3 tygodni – informuje urząd gminy w Nadarzynie. – Kierowców prosimy  
o zachowanie szczególnej ostrożności – uzupełnia.

\\\ NADARZYN 
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Nadia przyjechała do Polski  
z Ukrainy 3 lata temu.  
Mieszka w Piastowie.  
Jak wielu Ukraińców szukała 
w Polsce pracy. W ten  
sposób zaczęła pracować  
w nielegalnych kasynach.

L okale, w których pracowała Nadia, 
również w Pruszkowie, to różnej 

wielkości budki ze wstawionymi w 
środku automatami do gry. Ukrainka 
w swoim kraju skończyła studia; pe-
dagogikę specjalną. Już po roku nieźle 
mówiła i rozumiała po polsku. Mogłaby 
szukać innego, przede wszystkim legal-
nego, zajęcia.

– W Ukrainie miałam praktyki w 
szkole, uczyłam języka angielskiego. 
Nie lubiłam tego. Gdzie zarobię tyle, co 
na maszynach? To nie jest ciężka praca. 
Były dni, kiedy miałam tylko jednego 
gościa, albo w ogóle nikt się nie poja-
wiał. Miałam  czas, żeby się przespać, 
coś obejrzeć, napić piwa z chłopakiem 
– opowiada dziewczyna.

Nadia zarabiała między 10 a 12 zł 
za godzinę. Stawka była niższa, niż mi-
nimalna w kraju, jednak w żadnej innej 
pracy dziewczyna nie mogłaby siedzieć 
bez przerwy przez trzy dni. Za ten czas 
dostawała około 800 złotych. W mie-
siącu Ukrainka mogła przepracować 
nawet 500 godzin. Wracała do domu 
tylko po to, aby się umyć i przebrać.

Jej praca polegała głównie na 
wpuszczaniu chętnych na grę do lokalu. 
Przed punktem była kamera i dzwo-
nek. Nadia miała uważać na straż celną 
i nie wpuszczać jej do środka, jednak 
przyznaje, że jeżeli funkcjonariusz był-
by ubrany po cywilnemu, nie miałaby 
szans poznać, czym się zajmuje.

– Czasami dostawałam wiadomość 
od dziewczyn pracujących w innych 
miejscach, że był nalot. Wtedy wpusz-
czałam tylko tych, których już znałam 
– komentuje Nadia.

Naloty wyglądały zawsze tak sa-
mo. Służba celna wchodziła do lokalu 
i zabierała automaty. Nowe maszyny 
pojawiały się na ogół 2-3 dni później. 
O pozostałych działaniach funkcjona-
riuszy Nadia nic nie wiedziała.

– Funkcjonariusze Służby Celno-
-Skarbowej podczas kontroli nielegal-
nych punktów hazardowych zabezpie-
czają i utrwalają materiał dowodowy, 
który jest wykorzystywany w prowa-

dzonych postępowaniach przygoto-
wawczych oraz, po skierowaniu aktu 
oskarżenia, przed sądami powszech-
nymi. Takie kontrole i interwencje 
prowadzimy na terenie całego woj. 
mazowieckiego. Miały one miejsce 
również w okolicach Pruszkowa – in-
formuje rzecznik prasowy Mazowie-
ckiego Urzędu Celno-Skarbowego w 
Warszawie.

– Działalność nielegalnych punk-
tów hazardowych to nie tylko narusze-
nie ustawowego monopolu państwa w 
tym zakresie i straty dla jego budżetu, 
ale przede wszystkim negatywne skut-
ki dla społeczeństwa. Uzależnienie od 
hazardu jest bardzo poważnym prob-
lemem, na co zwracamy uwagę, pro-
wadząc akcję edukacyjną dla młodzieży 
„Hazard? Nie daj się wciągnąć”. – dodaje 
rzecznik.

– Do lokalów przychodziły różne 
osoby – opowiada Nadia, pokazując 
swoje zdjęcie z jednym ze znanych pol-
skich aktorów. – Jednak większość to 
mężczyźni, którzy przychodzili i wrzu-
cali pieniądze do maszyn tak długo, aż 
tracili wszystko – Ukrainka nigdy nie 
mówi, że goście „grają na” automatach, 
zawsze „wrzucają do” automatów. – Na 
ogół byli podpici. W lokalach można pić 
i palić. Zdarzało się, że goście brali inne 
używki. Nawet jeżeli klient coś wygrał, 
to rzadko bywało, żeby przestał wrzu-
cać do maszyny. Na ogół wychodzili z 
niczym – przyznaje Nadia.

Nie wszyscy potrafili poradzić so-
bie z przegraną. Zdarzały się bójki lub 
demolowanie lokalu. Właściciel kasyn 
takimi wydarzeniami się nie przej-
mował, to, co tracili awanturnicy w 
automatach, zawsze pokrywało straty. 
Nadia, pracując w nielegalnych loka-
lach, najbardziej obawiała się jednak 
napadów.

– Mnie to nigdy nie spotkało, ale 
innym koleżankom tak – opowiada 
Nadia, pokazując na telefonie jeden z 
takich ataków. Mężczyzna wchodzi do 
lokalu i wyciąga nóż w kierunku dziew-
czyny, która opiekuje się miejscem. Nie 
słyszymy, co mówi, jednak po chwili 
dostaje pieniądze wyciągnięte spod 
lady. Potem wychodzi.

 – Czasami mają nawet pistolety. 
W każdym lokalu była kamera. Dlatego 
nie wpuszczaliśmy osób, które miały 
zasłonięte twarze. Wielu jednak to nie 
przeszkadzało. Wiedzieli, że właściciel 
lokalu nie pójdzie z tym na policję. Dla-

tego w lokalach było zawsze niewiele 
pieniędzy, tylko na bieżące, ewentualne 
wygrane. Samych maszyn nie otwiera-
liśmy, to robi tylko szef.

Obecnie Nadia skończyła z automa-
tami. Urodziła dziecko. Jednak jej prob-
lemy z dawną pracą się nie skończyły. 
Ojca poznała w takim lokalu.

– To nałóg. Napije się piwka i już 
musi iść wrzucić do maszyny. Czasami 
nie ma go przez kilka dni, póki ma pie-
niądze. Potem wraca spłukany. Nawet 
w dzień, kiedy przywiózł mnie ze szpi-
tala z dzieckiem, wieczorem wyszedł. 
Wrócił, dopiero kiedy wrzucił całą wy-
płatę do maszyn – żali się Nadia.

– Nałogi od substancji psychoak-
tywnych i nałogi behawioralne są po-
łączone. Po alkoholu, czy narkotykach 
trudniej opanować pragnienia popę-
dowe np. do gier hazardowych. Niele-
galne kasyna dodatkowo umożliwiają 
na odcięcie się od świata, zarówno fi-
zycznie, jak i psychicznie, za zamknię-
tymi drzwiami lokalu nie ma rodziny, 
czy bliskich, którzy mogliby próbo-
wać kontrolować nasze zachowanie 
lub oderwać od hazardu – opowiada 
Bernarda Kejres, kierowniczka Woje-
wódzkiego Ośrodka Terapii Uzależnie-
nia od Alkoholu i Współuzależnienia  
w Pruszkowie.
*Imię zmienione na potrzeby artykułu.

Maciek Gos

Praca w nielegalnych 
kasynach

Nadia, pracując  
w nielegalnych lokalach, 
najbardziej obawiała się 

jednak napadów

\\ MICHAŁOWICE

Przedstawiono plany 
zagospodarowania terenów 
przy zbiornikach retencyjnych 
w dolinie rzeki Raszynki. 
Projekt zakłada zachowanie 
naturalnego charakteru 
obiektu. 

S amorząd zorganizował spotkanie 
informacyjne dla mieszkańców, 

podczas którego przedstawiono plany 
i dotychczasowe działania gminy. Na 
terenie, w opracowaniu, zinwentary-
zowano wszystkie drzewa i krzewy 

oraz 74 gatunki roślin naczyniowych. 
Zaobserwowano również 29 gatunków 
ptaków. Ogólne założenie projektu za-
kładają zachowanie naturalnego cha-
rakteru obiektu oraz podkreślenie jego 
niepowtarzalności.

Przede wszystkim koncepcja za-
kłada projektowanie wszelkich dzia-
łań z poszanowaniem istniejącej fauny 
i flory. Planowane jest zastosowanie na-
turalnych materiałów. Zgodnie z zało-
żeniem teren w dolinie Raszynki zosta-
nie podzielony na strefy z określonym 
przeznaczeniem. Znajdzie się część 

spacerowa, gdzie będą nawierzchnie 
mineralne z obramowaniem z ciętego 
otoczaka oraz drewniane. Uwzględ-
niono również plac na miejsce spotkań 
sołeckich.

Na terenie zaplanowano część 
przyrodniczo-wypoczynkową, strefę 
piknikową oraz strefę rekreacyjną. 
Należy spodziewać się interesujących 
instalacji. W strefie piknikowej poja-
wią się altany wiklinowe z ławkami, 
tunel wiklinowy czy stoły piknikowe. 
Uwzględniono również drewniane 
instalacje m.in. bębny, liczydło czy 
pieńki. Zapewne ciekawie wyglądać 
będą wiklinowe dziki, lisy, żurawie 

oraz zające. Nie zabraknie elementów 
dodatkowych w postaci hamaków oraz 
budek lęgowych dla ptaków i hoteli dla 
owadów.

Pojawią się również nasadzenia. 
– Projektuje się wykonanie trawnika z 
kwiatami wieloletnimi. Mieszanka za-
wiera 7 gatunków rodzimych traw oraz 
ponad 20 gatunków wieloletnich kwia-
tów, m.in.: babka, dąbrówka, przytulia, 
krwawnik, goździk, stokrotka, szałwia 
– napisano w dokumentacji.

Artur Szpuda

Naturalny teren

Wizualizacja terenu
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\\\ MICHAŁOWICE

Gmina Michałowice  
planuje zagospodarowanie 
terenu Wspólnoty Granickiej. 
Samorząd zajmuje się  
również kwestią działek  
w Regułach.

T eren w Granicy jest wykorzysty-
wany w celach rekreacyjnych. 

Znajduje się tam siłownia plenerowa, 
ale niebawem otoczenie czekają zmia-
ny. Podjęcie przez gminę działań jest 
wręcz konieczne. – Zagospodarowanie 
terenu Wspólnoty Granickiej jest nie-
zbędne do wypełnienia przez gminę 
zapisów aktu notarialnego z 2016 ro-
ku, na mocy którego m.in. uzyskaliśmy 
możliwość budowy nowoczesnego 
boiska do piłki nożnej – informuje 
wójt gminy Michałowice Małgorzata 
Pachecka.

Jeszcze w tym roku samorząd pla-
nuje ogłoszenie przetargu na realizację 
I etapu zagospodarowania terenu. – W 
jego skład wejdzie wykonanie ścieżki 
wraz z oświetleniem oraz nasadzenia 
zieleni. Ścieżki będą miały charakter 
naturalnych, wodoprzepuszczalnych, a 
dodatkowe nasadzenia wzbogacą bio-
różnorodność tego pięknego miejsca 
– przedstawia Pachecka.

\\\   Co z działkami  
w Regułach?

Mieszkańcy gminy interesują się 
planami gminy, co do działek między 
Al. Jerozolimskimi, ul. Regulską, torami 
WKD i granicą obrębu ewidencyjnego 
Reguły. Obecnie trwa procedura spo-
rządzania miejscowego planu zagospo-
darowania przestrzennego. – Na tym 
obszarze studium gminy Michałowice 
wyznacza kierunki rozwoju terenów 
pod zabudowę mieszkaniowo-usługo-
wą oraz mieszkaniową jednorodzin-
ną krajobrazową – podaje wójt gminy 
Michałowice. – Projekt planu został 
właśnie wysłany do uzgodnień i zaopi-

niowania przez odpowiednie organy. 
Po dokonaniu uzgodnień nastąpi etap 
wyłożenia projektu planu do publicz-
nego wglądu, gdzie każdy zaintere-
sowany będzie mógł się z nim zapo-
znać. Projekt zostanie udostępniony 
na stronie gminy Michałowice oraz w 
formie papierowej w siedzibie urzędu. 
W trakcie wyłożenia i minimum 14 dni 
po zakończeniu wyłożenia każda zain-
teresowana osoba może złożyć uwagę 
do planu. W trakcie okresu wyłożenia 
odbędzie się również dyskusja publicz-
na – uzupełnia.

Artur Szpuda

Plany zagospodarowania 
terenu Wspólnoty Granickiej
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AKTUALNOŚCI

OGŁOSZENIE 
Wójt Gminy Michałowice ogłasza, że zgodnie z art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 
1997 r. o gospodarce nieruchomościami (Dz. U. z 2021 r., poz. 1899 ze zm.) w siedzibie 
Urzędu Gminy w Regułach (05-816 Michałowice, Reguły, Aleja Powstańców  
Warszawy 1, na okres od dnia 25 października 2022 r. do dnia 14 listopada 2022 r.  
został wywieszony wykaz nr 5/2022 nieruchomości przeznaczonych przez Gminę 
Michałowice do zbycia. 

Starosta Pruszkowski 
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronach internetowych 
Starostwa Powiatowego w Pruszkowie zostały wywieszone wykazy nieruchomości  
Skarbu Państwa przeznaczonych do przekazania w formie darowizny na rzecz gminy.

– Przyczyną zwolnienia są powo-
dy osobiste. Nie jest to spowodowane 
niskimi płacami, ostatnio pielęgniarki 
otrzymały podwyżki – poinformowała 
nas we wrześniu p.o. Zastępcy Dyrek-
tora ds. Lecznictwa Marta Kuczabska.

Komentarz, wywołał liczne komen-
tarze i spekulacje w mediach społecz-
nościowych.

– Zależy nam na prawdzie. Nie 
chcemy, aby mieszkańcy i pacjenci 
domyślali się, dlaczego odeszłyśmy z 
pracy w szpitalu. Podjęłyśmy wspól-
nie decyzję, aby opowiedzieć, skąd taki 
krok – informuje nas jedna z osób, która 
we wrześniu złożyła wypowiedzenie. 
Pielęgniarki, które postanowiły wypo-
wiedzieć się dla nas, prosiły o anonimo-
wość. Część z nich do końca październi-
ka jest jeszcze związana umową o pracę 
ze szpitalem.

– Praca na oddziale chirurgii była 
bardzo wymagająca. Miałyśmy dużo 
obowiązków, które ostatnio zaczęto 
nam dokładać. Zaczęłyśmy pomagać na 
oddziale ortopedycznym. Nasi pacjenci 
często zaczynali krwawić, pomagały-
śmy podczas operacji, które odbywają 
się zarówno w dzień, jak i w nocy. Na 
oddziale w okresie jesienno-zimowym 
nieraz leży nawet 30 pacjentów, część z 
nich to  bezdomni, których przywozi się 
do nas z różnymi urazami. W okresie 
letnim miałyśmy w salach na ogół kil-
kunastu poszkodowanych. Praca była 
ciężka i brudna, jednak dawała wiele 
satysfakcji i spełnienia. Miałyśmy też 
bardzo fajny zespół. Byliśmy zgrani na 
oddziale. Dlatego warto było poświęcać 
się pracy. Dla pacjentów i kolegów z ze-
społu. Tym, co spowodowało decyzję 
o naszym odejściu, była informacja, że 
dyrekcja szpitala zmniejsza ilość pielęg-
niarek na dyżurze z 3 na 2 – mów była 
pielęgniarka ze szpitala na Wrzesinie.

-- Przy tej ilości pracy 3 osoby na 
zmianie to niewiele, ale choć było nam 
ciężko, dawałyśmy radę. Wspierałyśmy 
się. Jednak 2 pielęgniarki to recepta na 
katastrofę. Przy tak ograniczonej ilo-
ści personelu, szansa na błąd drama-
tycznie się zwiększa, a żadna z nas nie 
chce być odpowiedzialna za krzywdę 

pacjenta. Dodatkowo nie możemy 
sobie pozwolić na utratę prawa do 
wykonywania zawodu lub zawiesze-
nie na czas wyjaśnienia błędu. A tym 
skończyłyby się dyżury z ograniczonym 
personelem. Nie podjęłyśmy decyzji o 
odejściu z dnia na dzień. Zaczęłyśmy 
od rozmowy z naszą oddziałową, która 
bardzo nas wspierała. Ostatecznie ode-
szła z nami. Później rozmawiałyśmy 
z dyrekcją szpitala. Przedstawiłyśmy 
nasze obiekcje. Niestety nie udało nam 

się dojść do porozumienia.  – Ja tak na-
prawdę do końca myślałam, że uda się 
nam dogadać ze szpitalem i zostaniemy 
w pracy  – dodaje kolejna pielęgniarka.

– Od dyrekcji usłyszałyśmy, że w 
związku z niedawną podwyżką płac, 
oczekuje się od nas cięższej pracy. Uwa-
żam, że nie było to fair. Nasza praca na-
prawdę nie należała do lekkich. Mia-

łyśmy tu wiele ciężkich przypadków. 
Krwawienia i zatrzymania akcji serca 
nie należały do rzadkości. Nie protesto-
wałyśmy ze względu na naszą wygodę, 
tylko bezpieczeństwo pacjentów – sły-
szymy od byłej pracownicy szpitala.

Ostatecznie dyrekcja szpitala za-
proponowała pielęgniarkom dyżury w 
3 osoby w dzień i 2 w nocy. Nie zgodziły 
się na takie rozwiązanie. Odeszły.

– Wiem, że dyrektor szpitala nego-
cjował warunki pracy i zatrudnienia z 
pielęgniarkami, które chciały odejść. 
Niestety nie udało się ich zatrzymać. 
Trzeba przyznać, że niestety finansowe 

możliwości szpitala są mocno ograni-
czone. Placówka, jak 90% szpitali w 
Polsce, jest zadłużona. Dyrektor jednak 
mnie zapewnił, że brakujące etaty zo-
stały uzupełnione i rezygnacje nie będą 
miały negatywnego wpływu na działa-
nie oddziału chirurgii – poinformował 
wicestarosta powiatu pruszkowskiego, 
Grzegorz Kamiński.

Zwróciliśmy się również o komen-
tarz do dyrekcji szpitala jednak do mo-
mentu zamknięcia składu gazety, nie 
otrzymaliśmy odpowiedzi.

Maciek Gos

Pielęgniarki po dwóch miesiącach przerywają milczenie

15 pielęgniarek odeszło z pracy tego samego dnia
„Ja tak naprawdę  

do końca myślałam,  
że uda się nam   

dogadać ze szpitalem  
i zostaniemy w pracy”

„Nie protestowałyśmy  
ze względu  

na naszą wygodę, 
tylko bezpieczeństwo 

pacjentów”
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Po raz trzeci z rzędu 
najbogatszy na Mazowszu

Grodzisk Mazowiecki utrzymał swoją pozycję najbogatsze-

go miasta powiatowego na Mazowszu. W prestiżowym rankingu  

„Najbogatsze samorządy w 2021 r.” przygotowanym przez Pismo  

Samorządu Terytorialnego „Wspólnota” uplasował się na drugim  

miejscu w Polsce z kwotą 6511,68 zł (zamożność per capita  

2021 r.). Szczególnie cieszy skok z 18 miejsca w 2012 roku na 2 miej- 

sce w 2021 r.

Utrzymanie drugiego miejsca w Polsce pod względem za- 

możności przez Grodzisk Mazowiecki było możliwe dzięki osiąg- 

nięciu przez gminę stabilizacji dochodów budżetowych poprzez 

zbudowanie trwałego strumienia wpływów z podatków z dzia-

łalności przemysłowej oraz z udziału w podatku dochodowym  

od mieszkańców. 

– Stabilizacja dochodów budżetowych to owoc wieloletniej 

pracy. Gdy w 1994 roku zostałem wybrany burmistrzem, większość 

czasu poświęcałem przygotowywaniu stref przemysłowych oraz 

sprowadzaniu firm. To był sens moich działań – przekazał Grzegorz 

Benedykciński, burmistrz Grodziska Mazowieckiego. – Postawili- 

śmy na inwestorów z branż produkcyjnej oraz transportowej,  

gdyż one są najbardziej odporne na kryzysy. Rozwojowi przemysłu 

towarzyszyły inwestycje adresowane bezpośrednio do mieszkań- 

ców – w infrastrukturę oraz rozwój bazy kulturalnej, rekreacyjnej  

i oświatowej – dodaje. 

Grodzisk Mazowiecki to miasto pięknych parków, Stawów Wal-

czewskiego z bogatą infrastrukturą sportowo-rekreacyjną, dworków 

i dworów z ciekawą historią. W gminie działa 17 świetlic, w których 

organizowane są zajęcia kulturalne dla dzieci i dorosłych, nato- 

miast „Mediateka” zbudowała ofertę dla seniorów. Działają tu chó- 

ry, orkiestra, big band, a także wiele klubów sportowych. Odbywa- 

ją się liczne wydarzenia kulturalne m.in. co niedzielne koncerty  

w Parku Skarbków, pokazy, turnieje, festiwale muzyczne.

Inwestujemy najwięcej 
w województwie mazowieckim

Gmina Grodzisk Mazowiecki zdobyła także pierwsze miejsce  

na Mazowszu w rankingu Pisma Samorządu Terytorialnego WSPÓL-

NOTA podsumowującym wydatki inwestycyjne samorządów  

w latach 2019-2021 w kategorii: miasta powiatowe. W 2021 roku  

Grodzisk Mazowiecki przeznaczył 100 mln zł na inwestycje, co stano- 

wiło 25 proc. wszystkich wydatków, jakie ponosi gmina.

Dyplom odebrał podczas uroczystej gali Samorządowe Forum 

Kapitału i Finansów Grzegorz Benedykciński, burmistrz Grodziska 

Mazowieckiego. Otrzymana nagroda to 7. miejsce w Polsce.

W 2022 w Grodzisku powstało wiele nowych obiektów.  

We wrześniu br. została otwarta Hala Widowiskowo-Sportowa  

z obserwatorium astronomicznym, która umożliwia organizowa- 

nie wielkich koncertów, wystaw, zawodów. W tym roku w parku  

miejskim powstała tężnia z solanką z Ciechocinka, a już wkrótce  

zostanie otwarta obwodnica zachodnia, której jeden odcinek  

już oddano do użytkowania..

Innowacyjnie i kreatywnie
W tym roku Grodzisk Mazowiecki otrzymał także wyróżnienie 

w kategorii gmina wiejsko-miejska za projekt „Rewizor” w konkur-

sie Innowacyjny Samorząd 2022 Serwisu Samorządowego PAP.  

Przedmiotem konkursu były zrealizowane przez gminy i powiaty 

projekty, a głównymi kryteriami oceny – nowatorstwo w skali kraju 

i rezultaty zastosowanych rozwiązań. Wśród 10 wyłonionych miast  

znalazły się tylko trzy gminy z województwa mazowieckiego: Ko- 

zienice, Grodzisk Mazowiecki, Piaseczno..

Ratusz finalistą konkursów
Gmina otrzymała również nagrodę I stopnia w konkursie  

„Budowa Roku 2021” organizowanym przez Polski Związek 

Inżynierów i Techników Budownictwa za realizację budyn-

ku administracyjno-biurowego: „Centrum Administracyjno-

-Informacyjne, Rozwoju Przedsiębiorczości oraz Przeciwdzia- 

łaniu Wykluczeniu Społecznemu” – siedziba Urzędu Miejskiego  

w Grodzisku Mazowieckim przy ul. T. Kościuszki 12A” oraz tytuł  

BUDOWA XXI w. w kategorii „Przestrzenie Administracyjno-Biuro- 

we” w prestiżowym konkursie Modernizacja Roku & Budowa XXI w.

Grodzisk Mazowiecki liderem 
na Mazowszu

W 2022 roku Grodzisk Mazowiecki wiedzie prym na Mazowszu. W rankingach Pisma Samorządu Terytorialnego WSPÓLNOTA  
jako miasto powiatowe zajął pierwsze miejsca pod względem wydatków na inwestycje oraz zamożności. Gmina jest także  

jedną z najbardziej innowacyjnych na Mazowszu wg konkursu Innowacyjny Samorząd 2022 Serwisu Samorządowego PAP.
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Ratusz w Grodzisku Mazowieckim
Generalny wykonawca: ZAB-BUD Sp. z o.o., Warszawa
Jednostka projektowa: LubCom Sp. z o.o., Lublin
Kierownik budowy: mgr inż. Jarosław Barbachowski
Inspektor nadzoru: mgr inż. Janusz Gagatko
Główni projektanci: mgr inż. arch. Franciszek Łasocha (architektura),
inż. Barbara Stankiewicz (konstrukcja)
Grodziski Ratusz wyróżnia się tym, że jest półkolisty i przeszklony  
niemal w całości – zarówno na zewnątrz, jak i w środku.  
ednocześnie spełnia najwyższe standardy estetyczne i funkcjonalne.  
Jest także przygotowany do obsługi osób o ograniczonej sprawności  
ruchowej. Budynek wyposażono w panele fotowoltaiczne i solary.

P R O M O C J A

URZĄD MIEJSKI W GRODZISKU MAZOWIECKIM  ul. l. Kościuszki 12a, tel. 22 755 55 34, www.grodzisk.pl
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\\\ BRWINÓW

Gry RPG, nazywane również 
grami fabularnymi  
lub wyobraźni, stają się 
w Polsce coraz bardziej 
popularne. Powstają 
nowe podręczniki, strony 
internetowe i filmiki  
w mediach społecznościowych 
poświęcone temu rodzajowi 
rozrywki. Jednak wciąż wiele 
osób nie wie, czym są.

O grach RPG rozmawiamy z Micha-
łem „Baniakiem” Bańką, miesz-

kańcem Brwinowa, jednego z najbar-
dziej znanych popularyzatorów gier 
fabularnych.
\\\ Czym dla Ciebie są gry RPG?
Jest to pewien sposób rozrywki, 
który pomaga i motywuje nas, żeby 
wyjść z domu, żeby spotkać się ze 
znajomymi, albo żeby zaprosić lu-
dzi do siebie i przy wspólnym stole 
przez kilka godzin tworzyć jedną 
opowieść, przeżywać ją emocjonal-
nie i bardzo miło spędzić razem czas. 
Jedna osoba z tej grupy przyjmuje 
rolę prowadzącego i na podstawie 
jakiegoś scenariusza pomaga w im-
prowizowaniu całej opowieści. To nie 
są gry komputerowe, planszowe czy 
karciane, to inny rodzaj rozrywki. Gry  
wyobraźni.

\\\ Dlaczego zachęcasz ludzi do ta-
kiej rozrywki?
Jest to rozrywka bardzo wzbogaca-
jąca emocjonalnie i wzmagająca lo-
giczne myślenie poprzez tworzenie 
powieści. Uczy również działania w 
drużynie, gdyż każdy odgrywa jakąś 
rolę w wyimaginowanym świecie. 
Wszystko dzieje się w opowieści, w 
naszych głowach, więc gra rozwija 
wyobraźnię i kreatywność. Przy oka-
zji jest to po prostu świetna zabawa.
\\\ Czy nie jest to ucieczka w sztucz-
ny świat, która może być niebez-
pieczna? Szczególnie dla młodych 
osób?
Oczywiście, że jest to ucieczka, nie 
powiedziałbym tylko, że niebezpiecz-

na. Moim zdaniem nie każdy się na-
daje do tego typu rozrywki. Są osoby, 
które rzeczywiście mogą przestać 
odróżniać wyobrażenie od tego, co 
rzeczywiste i przenosić swoje emocje 
z gry na kontakt ze swoimi kolega-
mi lub koleżankami, coś się stało w 
świecie gry i zaczynamy się kłócić 
w realnym świecie. Takie osoby fak-
tycznie nie powinny w ten sposób 
„uciekać”. Na szczęście zdecydowana 
większość korzysta na takiej formie 
zabawy. Rzeczywiście ucieka, ale jest 
to ucieczka, która jest potrzebna. Mo-
żemy uciekać w seriale, książki czy 
gry komputerowe, możemy również 
w hazard lub alkohol. Uważam, że 

gry rpg są formą ucieczki zdrowej, 
bezpiecznej i rozwijającej.
\\\ Wiem, że obecnie zajmujesz się 
grami rpg zawodowo. Na czym po-
lega Twoja praca?
Prowadzę kanał filmowy, gdzie na-
grywam przykładowe rozgrywki z ta-
kich spotkań (nazywamy je sesjami), 
podczas których, wraz ze znajomymi, 
tworzymy opowieści. Każdy z zapro-
szonych gości, graczy, odgrywa jakąś 
postać. Potem wrzucamy to na kanał 
filmowy w internecie. 
\\\ Wiem, że pracowałeś lub może 
lepiej powiedzieć, grałeś, ze zna-
nymi w Polsce osobami? Kogo mo-
żesz wymienić i jakie były Twoje 
wrażenia?

Bardzo długo grałem, ponad trzy la-
ta, z Abelardem Gizą (standuperem) 
oraz Wojtkiem Termiszewskim i Szy-
monem Jachimkiem (kabareciarza-
mi). Chłopaki bardzo się „wkręcili”. 
Oni wszyscy byli improwizatorami, 
więc te opowieści wychodziły im 

bardzo płynnie, potrafili niesamo-
wicie wczuć się w swoje postacie. To 
było coś wspaniałego. Staram się, co 
jakiś czas, zaprosić również innych 
znanych gości, aby dotrzeć do nowej 
widowni.
\\\ Kto może grać w rpg?
Uważam, że spróbować powinien 
każdy. Można zacząć bawić się w gry 
narracyjne z dzieckiem w wieku 5-6 
lat. Są specjalne podręczniki do gier 
napisane z myślą o najmłodszych. 
Ja zacząłem wprowadzać swojemu 
dziecku różne zabawy narracyjne, jak 
miało 2-latka. Jest to świetny sposób 
na spędzenie czasu z rodziną; tata, 
mama  i dziecko (dodatkowo może 
kilkoro dzieci, albo koledzy, dziad-
kowie, czy kuzyni), którzy wspólnie 
budują pewną opowieść. O ile cho-
dzi o nastolatków, to uważam, że ze 
wszystkich opcji, które młodzież ma 
obecnie, to gry rpg są jedną z bez-
pieczniejszych możliwości „ucieczki”. 
Jestem z wykształcenia pedagogiem, 
pracowałem w szkole przez 8 lat. 
Już w gimnazjum wprowadzałem 
młodzież w gry rpg i niesamowicie 
im to szło. Później przychodzili do 
mnie rodzice z pytaniami; „Dlaczego 
moje dziecko nagle zaczęło czytać?” 
albo „Zamiast siedzieć w domu, mo-
je dziecko zaczęło spotykać się ze 
znajomymi. O co chodzi z tymi grami 
rpg?”  Coś mają w sobie te gry, że po-

trafią młodzież odciągnąć od kompu-
terów, wyciągnąć z domu i zachęcić 
do kreatywnego spędzenia czasu. 
Zacząć można oczywiście w każdym 
wieku. Większość osób, które oglą-
dają mój kanał, mają ponad 30 lat. 
Podsumowując, spróbować powinien 
każdy. Są osoby, które spróbują i ich 
to nie zainteresuje. Takie osoby były 
też u mnie, zagrały i powiedziały, że 
to nie dla nich. Niewiele, ale były. Za-
zwyczaj są to osoby, których nie „krę-
ci” fantastyka, a w tych grach prawie 
zawsze są jakieś elementy fantasy.
\\\ Jak zacząć grać?
Warto zobaczyć przykładową sesję, 
spojrzeć jak grają inni. Trochę jak 
przy nauce jazdy samochodem, war-
to najpierw z kimś się przejechać i 
zobaczyć, jak prowadzi. Można sięg-

nąć również po tzn. starter do gry 
fabularnej. To są krótkie broszurki 
dla początkujących, gdzie krok po 
kroku jest przedstawione, co trze-
ba wiedzieć, żeby przeprowadzić 
przygodę. Wszystko jest tam napisa-
ne prostym językiem, tak, żeby, jak 
najłatwiej rozpocząć grę. W każdym 
podręczniku do gry jest również roz-
dział, jak zacząć rozgrywkę, na ogół 
z przykładowym scenariuszem, który 
przygotuje nas do takiego spotkania. 
Później wystarczy już tylko zaprosić 
znajomych i powiedzieć, że dzisiaj 
gramy w coś nowego, nie zagramy w 
karty czy planszówkę, nie obejrzymy 
filmu. Zagramy w grę wyobraźni.
\\\ Dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał Maciek Gos

SPOŁECZEŃSTWO

 
OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO

o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji 
o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2022 r. poz. 176) 
zawiadamiam, że zostało wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek Prezydenta Miasta 
Pruszkowa w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej 
rozbudowy drogi publicznej (powiatowej) – ulicy Lipowej wraz z infrastrukturą towarzyszącą 
w Pruszkowie.  
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 23 w Pruszkowie: działki nr ew.: 221/10 (działka powstanie z podziału działki nr 221/8), 
515/3 (działka powstanie z podziału działki nr 515/2), 515/5 (działka powstanie z podziału działki 
nr 515/1), 361, 221/9.
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 23 w Pruszkowie: działki nr ew.: 154/19, 154/17, 472/7, 472/10, 472/11, 82/8, 362, 82/9, 360, 
515/6 (działka powstanie z podziału działki nr 515/1), 515/4 (działka powstanie z podziału działki nr 
515/2), 221/11 (działka powstanie z podziału działki nr 221/8), 222/15.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy urzędu 
(poniedziałek i środa 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, piątek 8:00-14:00) w Wydziale 
Architektury Starostwa Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, 
parter, stanowisko nr 8 lub 9. Uprzejmie proszę telefonicznie (22 738 14 77) poinformować osobę 
prowadzącą sprawę (z wyprzedzeniem co najmniej jednodniowym) o planowanym terminie 
wizyty w celu zagwarantowania możliwości zapoznania się z aktami w wybranym terminie.  

OGŁOSZENIE BURMISTRZA GRODZISKA MAZOWIECKIEGO
z dnia 26 października 2022 r.

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla części terenu wsi Książenice, w rejonie ul. Mazowieckiej Obszar 1  

i Obszar 2, w gminie Grodzisk Mazowiecki.
Na podstawie art.17 pkt. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (tj. Dz. U. z 2022 r. poz. 503 z późn.zm) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miejską  
w Grodzisku Mazowieckim w dniu 29 czerwca 2022 r. Uchwały Nr 771/2022 w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części terenu wsi Książenice, 
w rejonie ul. Mazowieckiej Obszar 1 i Obszar 2, w gminie Grodzisk Mazowiecki. 

Granice miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obejmują Obszar 1 położony  
w rogu ul. Mazowieckiej i ul. Sadowej oraz Obszar 2 położony przy ul. Sadowej w rejonie północnej 
części wsi Książenice. 

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejscowego. 
Wnioski do planu należy składać na piśmie do Burmistrza Grodziska Mazowieckiego, 05-825 
Grodzisk Mazowiecki  ul. Kościuszki 12A,  w terminie do dnia 16 listopada 2022 r. Wniosek 
powinien zawierać nazwisko, imię i adres Wnioskodawcy, przedmiot wniosku oraz oznaczenie 
nieruchomości, której dotyczy.

 Zgodnie z art. 39 ust.1 pkt. 1 i 2 w związku z art. 46 pkt.1 i art. 51 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 
2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t. j. Dz. U. z 2022 r. poz. 1029 z późn.zm) 
zwanej dalej „ustawą”, zawiadamiam, że Gmina Grodzisk Mazowiecki,  przystępuje do postępowania 
w sprawie oceny oddziaływania na środowisko skutków realizacji ww. planu, obejmującego  
w szczególności sporządzenie prognozy oddziaływania na środowisko do miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego.

Dokumentacja sprawy będzie wyłożona w siedzibie Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim 
w Punkcie Obsługi Interesanta Wydziału Planowania Przestrzennego, ul. T. Kościuszki 12A i można 
zapoznać się z nią w godzinach pracy Urzędu- poniedziałek w godz. 8.00-18.00, wtorek-czwartek  
w godz. 8.00-16.00, piątek w godz. 8.00-15.00.

Uchwała Nr 771/2022 Rady Miejskiej w Grodzisku Mazowieckim z dnia 29 czerwca 2022 r. 
jest udostępniona również na stronie internetowej gminy bip.grodzisk.pl – Prawo lokalne  
– Uchwały Rady Miejskiej- Kadencja VIII- Rok 2022 – Sesja nr 49 z dnia 29 czerwca 2022 r.

Stosownie do przepisów art. 39 ust. 1 pkt. 3 i 4 i art. 40 ustawy, zainteresowani w terminie  
do dnia 16 listopada 2022 r. mogą wnosić wnioski. Wnioski na piśmie należy składać w kancelarii 
Urzędu Miasta Grodzisk Mazowiecki, pocztą na adres 05-825 Grodzisk Mazowiecki ul. Kościuszki 12A, 
ustnie do protokołu w Wydziale Planowania Przestrzennego lub w formie elektronicznej, w tym  
za pomocą środków komunikacji elektronicznej do Burmistrza Grodziska Mazowieckiego na adres: 
urzad@grodzisk.pl. oraz za pomocą elektronicznej skrzynki podawczej na adres: skrytka ePUAP:/
umgrodziskmaz/SkrytkaESP lub/umgrodziskmaz/skrytka. 

Zgodnie z art. 41 ustawy wnioski wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. 
Stosownie do przepisów art. 39 ust. 1 pkt. 5 ustawy, organem właściwym do rozpatrzenia złożonych 

wniosków jest Burmistrz Grodziska Mazowieckiego.  
Burmistrz Grzegorz Benedykciński

Gry RPG – wspólnie stwórzmy opowieść

Michał „Baniak” Bańka 

Sesja prowadzona przez Michała
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Jestem z wykształcenia 
pedagogiem, pracowałem 

w szkole przez 8 lat. 
Już w gimnazjum 

wprowadzałem młodzież 
w gry rpg i niesamowicie 

im to szło
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P R O M O C J A

STAROSTWO POWIATU GRODZISKIEGO   ul. Daleka 11A, Grodzisk Mazowiecki, tel. 22 300 85 22, www.powiat-grodziski.pl

Grodziskie Targi Pracy są wydarzeniem cyklicznym, organizowa-
nym dwa razy w roku. Ich celem jest ułatwienie poszukującym pracy 
mieszkańcom Powiatu Grodziskiego – zarówno tym bezrobotnym, jak  
i szukającym lepszego zatrudnienia – dostępu do lokalnych ofert pracy. 
Forma targów umożliwia pracownikom zapoznanie się z propozycjami 
pracy oraz ich porównanie. Jest to także okazja do kontaktu z praco-
dawcami, możliwość do rozmowy, wymiany doświadczeń oraz skon-
frontowania własnych kwalifikacji oraz wymagań z zaprezentowanymi 
ofertami. Ponadto uczestnicy mogli skorzystać z porad przygotowanych 
przez ekspertów i urzędników, którzy doradzali m.in. jak poprawnie 
zredagować CV i list motywacyjny, a także jak zachowywać się podczas 
rozmowy kwalifikacyjnej. Zorganizowano także krótki pokaz mody, pod-
czas którego zaprezentowane zostały stylizacje zarówno na rozmowę 
rekrutacyjną, jak i do biura.

Targi są ważnym wydarzeniem także dla pracodawców. Możli-
wość spotkania się z potencjalnymi pracownikami i rozmowy z nimi 
jest niezwykle cenna. W ten sposób bowiem tworzący miejsca pracy, 
poszukujący odpowiednich pracowników mogą poznać kandydatów. 
Kontakt z innymi pracodawcami i możliwość porównania ofert pracy 
może być natomiast dla przedsiębiorstw i instytucji doświadczeniem 
stymulującym, wzmagającym ich rozwój. 

Grodziskie targi są ważnym wydarzeniem na lokalnym rynku  
pracy. Co roku uczestniczy w nich wiele osób. Osiemnaste targi od-
wiedziło około 660 poszukujących zatrudnienia. Wielu z nich złożyło 
aplikacje oraz wypełniło kwestionariusze niezbędne do pierwszego 
etapu rekrutacji.

O popularności wydarzenia świadczy również ilość przygotowanych 
ofert pracy. Wśród uczestników znalazło się 14 firm, 3 agencje pracy oraz 
11 instytucji publicznych, które zaprezentowały w sumie 1 500 ofert. 
Wolne stanowiska przedstawiły nie tylko lokalne przedsiębiorstwa, ale 
także instytucje takie jak Izba Administracji Skarbowej – Urząd Skar-
bowy w Grodzisku Mazowieckim, Zakład Ubezpieczeń Społecznych  
w Warszawie, Komenda Stołeczna Policji, Areszt Śledczy w Warszawie 
czy Nadwiślański Oddział Straży Granicznej.

Najczęściej oferowanymi stanowiskami pracy były pracownik pro-
dukcji, pracownik magazynu, operator maszyn, pakowacz, operator 
wózków widłowych, magazynier, sprzedawca-kasjer, pracownik sklepu, 
pracownik biurowy, specjalista ds. kontroli jakości. Wszystkie z nich 
cieszyły się dużym zainteresowaniem przybyłych.

Targi są bez wątpienia wydarzeniem ważnym dla pobudzenia lokal-
nego rynku pracy oraz zwiększenia aktywności zawodowej mieszkań-
ców Powiatu Grodziskiego. Warto także podkreślić, że stopa bezrobocia 

w powiecie na koniec sierpnia bieżącego roku wynosiła 2,8% i była 
zdecydowanie niższa niż w województwie mazowieckim: 4,2% oraz  
w całym kraju: 4,8%.  Można zatem stwierdzić, że sytuacja na rynku pracy 
w Powiecie Grodziskim jest dobra – dzięki szerokiej i zróżnicowanej 
ofercie zatrudnienia oraz działaniom podejmowanym przez Powiatowy 
Urząd Pracy w Grodzisku Mazowieckim. 

XVIII Grodziskie Targi Pracy
17 października już po raz osiemnasty odbyły się Grodziskie Targi Pracy. Wydarzenie otworzyła dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Grodzisku Mazowieckim  

Agnieszka Adachowska. W swoim wystąpieniu podkreśliła, że praca to nie tylko obowiązki, ale również przywileje. Wyraziła także nadzieję, że oprócz osób bezrobotnych  
na targi przybyli także ci, którzy chcą zmienić swoje miejsce zatrudnienia i dzięki zaprezentowanym przez pracodawców ofertom zamierzenie to uda się zrealizować.

XVIII Grodziskie Targi Pracy

\\\ RASZYN

Coś dla rowerzystów i nie 
tylko. Gmina Raszyn będzie 
projektowała nowe ścieżki 
rowerowe. Szykują się  
również inne inwestycje  
w infrastrukturę. Na początek 
konieczne jest przygotowanie 
dokumentacji projektowej.

O dpowiednia infrastruktura ma 
ogromne znaczenie dla uczestni-

ków ruchu drogowego. Przede wszyst-
kim priorytetem jest zapewnienie bez-
pieczeństwo, stąd ważne jest oświetle-
nie czy też odpowiednie oznakowanie 
przejść dla pieszych. Ścieżki rowerowe 
gwarantują cyklistom komfort.

Gmina Raszyn będzie rozwijała in-
frastrukturę rowerową. Samorząd pla-
nuje budowę ścieżek, ale najpierw zaj-
mie się ich zaprojektowaniem. Gmina 
ogłosiła postępowanie przetargowe na 
przygotowanie dokumentacji. Pierw-
szą ze ścieżek zaplanowano  wzdłuż ul. 
Długiej, Olszynowej, Drogi Hrabskiej i 
części ul. Falenckiej. Tym samym cykli-
ści przejadą od Dawid, przez Łady do 

Falent. Długość ścieżki wyniesie około 
8250 m.b.

Kolejną drogę dla rowerzystów za-
planowano  wzdłuż ul. Zygmunta Opa-
ckiego, ul. Falenckiej, al. Krakowskiej 
oraz odcinka od ul. Stadionowej do ul. 
Opackiego. Jej długość to ponad 5200 
m.b. Trzecia z zaplanowanych ma mieć 
charakter ścieżki turystycznej wzdłuż 
rzeki Raszynki od al. Krakowskiej 
wzdłuż Raszynki do ul. Długiej oraz od 
al. Krakowskiej do granicy z Michałowi-
cami. Planowana długość ciągu to około 
5600 m.b. Wykonawca na realizację za-
dania będzie miał 12 miesięcy.

\\\   Oświetlenie dróg
Gmina Raszyn planuje również roz-

budowę oświetlenia ulicznego. Obec-
nie samorząd poszukuje wykonawcy 
związanego z realizacją zadania przy 
ul. Tulipanowy Zakątek w Dawidach 
Bankowych oraz przy ul. Figowej w Po-
dolszynie Nowym. Inwestycja obejmu-

je budowę kablowej linii oświetlenia 
ulicznego oraz montaż lamp ooświetle-
niowych i wykonanie uziemienia. Efek-
ty mają być widoczne w ciągu dwóch 
miesięcy.

Raszyński urząd wykonał krok do 
budowy oświetlenia na skrzyżowa-
niu ul. Długiej oraz ul. Szlacheckiej w 
Dawidach Bankowych. Władze gminy 
podpisały umowę  na opracowanie 
dokumentacji technicznej sygnalizacji 
świetlnej. Wykonawca ma dwa miesią-
ce na realizację zadania. Koszt to ponad 
30 tysięcy złotych.

Czas na kolejny projekt. Za rok gmi-
na będzie posiadała dokumentację dla 
rozbudowy ul. Jaworskiej w Falentach 
i ul. Narożnej w Jaworowej. Samorząd 
podpisał umowę na wykonanie projek-
tu wraz z uzyskaniem pozwolenia na 
budowę. Na ten cel gmina przeznaczy 
307,5 tysiąca złotych.

Artur Szpuda

Czas projektowania

Gmina podpisuje umowy z wykonawcami
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Raszyński urząd wykonał 
krok do budowy 

oświetlenia skrzyżowaniu 
ul. Długiej  

oraz ul. Szlacheckiej  
w Dawidach Bankowych

\\\ PIASTÓW

Zmienił się obraz ulic 
Wysockiego, Jaśminowej  
i Placu Słonecznego  
w Piastowie. Koszt inwestycji 
wyniósł ponad 2 miliony 
złotych.

W tym roku piastowski magistrat 
przeprowadził postępowania 

przetargowe i wyłonił wykonawców 
ulic. Zgodnie z umowami na realiza-
cję zadań przewidziano 90 dni. Efekty 
inwestycji są już widoczne. Z pewnoś-
cią nowa infrastruktura niesie ze sobą 

wzrost komfortu dla uczestników ru-
chu drogowego.

Prace na ul. Wysockiego objęły od-
cinek pomiędzy al. J. Piłsudskiego i al. 
Wojska Polskiego. Mieszkańcy dosko-
nale pamiętają stan drogi. Była ona peł-
na dziur i łat, modernizacja nawierzch-
ni pozwoliła na poprawę warunków. 
Realizacja zadania miała wpływ na 
zwiększenie komfortu pieszych.

Koszt przeprowadzonej inwestycji 
drogowej to ponad 1,4 miliona złotych. 
Efekt? Odcinek ul. Wysockiego zyskał 
nową, asfaltobetonową nawierzchnię. 
W ramach inwestycji wykonano zatoki 
postojowe i chodniki z kostki betono-
wej, a także odwodnienie.

\\\   Inna jakość
Konieczny był także remont Ja-

śminowej i Placu Słonecznego. Jakość 
infrastruktury była daleka od ideału. 
Jezdnia, zjazdy i chodniki były bardzo 
zniszczone. W ostatnich tygodniach 
ulice przeszły metamorfozę, co cieszy 
mieszkańców. Nawierzchnia jezdni zo-

stała wykonana z kostki betonowej. W 
tym samym duchu zostały zmodernizo-
wane zjazdy oraz chodnik. Wykonano 
również odwodnienie, które doprowa-
dzono do istniejącej kanalizacji desz-
czowej. Realizacja remontu nawierzch-
ni ul. Jaśminowej oraz Pl. Słonecznego 
to koszt blisko 600 tysięcy złotych.

Artur Szpuda

Koniec remontów

Nowe nawierzchnie to większy komfort
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W arto wiedzieć, czym dyspo-
nował przebiegły Szwed Ivar 

Kreuger tworząc swoją fortunę i jaka 
jest historia zapałek z  guberni war-
szawskiej w wieku XIX i na początku 
wieku XX.

Zbierając materiały do tego opo-
wiadania, uparcie wracała do mnie 
myśl o bajce napisanej w 1924 r. przez 
Hansa Christiana Andersena, a że by-
ła myślą natrętną, postanowiłam cy-
tat z bajki włączyć do tekstu, żeby się 
od niej uwolnić: „Ach, jakżeby dobrze 
było zaświecić zapałkę. Mogłabym ją 
wyjąć, potrzeć o ścianę i ogrzać palce. 
Po chwili odważyła się. Szast! Zapło-
nęło światełko, rzucając snopy iskier i 
oświetlając małą rączkę, która trzymała 
zapałkę. Było bardzo jakieś dziwnie. 
Przy jego blasku wydało się dziewczyn-
ce, że siedzi u wielkiego pieca z mosięż-
nymi obiciami i ozdobami. Ogień suty 
płonął, lśnił i grzał tak rozkosznie.” Kto 
w dzieciństwie przeczytał tę bajkę, 
pozostanie w nim na zawsze, będzie 
powracała w strachu o przyjście biedy, 

tego niechcianego niedostatku, w któ-
rym „dzieli się zapałkę na czworo”, żeby 
przetrwać. Zapałki, dziś niby mało uży-
wane, a w marcu tego roku okazało się, 
że ich niedostatek na półkach w sklepie 
niepokoił. Zdumiewające jest to, że  na 
początku  XX w. przemysł zapałczany 
stworzyły najbogatszego człowieka na 
świecie, a jego historia jest jedną z naj-
bardziej nieprawdopodobnych. Czyli 
nie bieda, a niewyobrażalne bogactwo 
będzie bohaterem mojej opowieści. Na 
początek przypomnienie historii zakła-
dów produkujących zapałki w Mszczo-
nowie, bo warto wiedzieć czym, między 
innymi, dysponował przebiegły Szwed 
i jaka jest historia zapałek z w guberni 
warszawskiej w wieku XIX i na począt-
ku wieku XX.

\\\   Fabryka zapałek  
w Mszczonowie

W wielu źródłach czytałam, że po-
wstanie fabryki zapałek w Mszczono-
wie datuje się na rok 1879, nie wiem, 
skąd wynika to przekłamanie. W ka-
lendarzu Jana Jaworskiego z 1877 roku 
jest notatka, która informuje, że fabry-
ka zapałek  już istnieje, że w guberni 
warszawskiej są dwie takie fabryki, 
ale nie mogą się rozwinąć. Powodem 
jest bardzo silna konkurencja fabryk 
zagranicznych i wysokie cło na fosfor 

zagraniczny. Co ciekawe, że najpraw-
dopodobniej fabryka mszczonowska 
była założona już w 1874 r. i zatrud-
niała na początku 15 osób, dawała 
roczną produkcję w wysokości 5200 
rubli. Zakład ten należał do Ludwika 
Schellera. Fabryka wyrabiała zapałki 
siarkowe i salonowe na sposób wie-
deński. W lutym 1893 roku kraj obiegła 
informacja, że Scheller zmarł, co spo-
wodowało panikę. Z półek sklepowych 
znikały pudełka zapałek i plotkowano, 
że fabryka w Mszczonowie zostaje za-
mknięta. Dziennik „Kurier Warszawski” 
dementował te informacje, pisząc: „Z 
powodu śmierci śp. dr Ludwika Schel-
lera, znanego chemika i przemysłowca, 
rozpuszczone zostały pogłoski, jakoby 
stworzone przez niego zakłady prze-
mysłowe w Mszczonowie i fabryka za-
pałek tam, że, miały być zamknięte. Jak 
nas informują kompetentne źródła, po-
głoski te są pozbawione wszelkiej pod-
stawy, wspomniane zakłady bowiem  
nadal bez zmiany przez spadkobierców 
zmarłego prowadzone będą.” Zapałki 

były artykułem pierwszej potrzeby i nic 
dziwnego, że informacja o zamknięciu 
mszczonowskiej fabryki wywołała pa-
nikę na rynku.

W listopadzie 1916 roku, gdy na- 
stała okupacja niemiecka fabryka 
zapałek w Mszczonowie działała. Po 
wyzwoleniu zapałki produkowano 
pod szyldem (od 1922 roku) Zjedno-
czonych Polskich Fabryk Zapałek „Bło- 
nie” „Mszczonów” i „Bracia Stabrow-
scy” SA. Na koniec fabryka przeszła  
(od 1925 roku) do Polskiego Monopolu  
Zapałczanego.

\\\   Król monopolu  
zapałczanego, super  
oszust Ivar Kreuger  
obywatel Szwecji

 Kazimierz Wyka w swoim eseju 
„Rzecz o wyobraźni” pisał: „Monopol 
zapałczany w Polsce międzywojennej 
był finansowany i bezczelnie eksplo-
atowany-hektolitry atramentu wypi-
sano daremnie na ten temat w prasie 
ówczesnej-przez szwedzkiego finan-
sistę Ivara Kreugera. Była to postać 
zupełnie niezwykłego aferzysty, która 
wplątana w sieci ówczesnego kryzy-
su, już z nich żywą nie wyszła. Kiedy 
rząd francuski odmówił mu kredytu 
w kwocie 15 milionów franków, Kreu-
ger 12 III 1932 strzelił sobie w serce. 
Nieufność władz francuskich okazała 
się uzasadniona. Po śmierci Kreugera 
znaleziono apokryficzne traktaty po-
życzek udzielonych mu rzekomo przez 
Hiszpanię i Włochy. On jedynie był ich 
autorem, gdy przy podobnych trakta-
tach konieczne jest autorstwo dwu-
stronne. Nie dość na tym: Kreuger kazał 
wydrukować w Sztokholmie włoskich 

papierów wartościowych na sumę 25 
milionów funtów szterlingów. Niczym 
się one nie różniły od autentycznych, 
z wyjątkiem podpisu włoskiego mini-
stra skarbu. W miejsce ministra skar-
bu swój podpis składał  Ivar Kreuger. 

To właśnie jego zapałki pod Wilnem i 
nad Prypecią, w tzw. Polsce B., dzielo-
no na czworo.” Kreugera w latach 20. 
XX wieku uznawano za najbogatszego 
człowieka na świecie. Jak powstałą jego 
fortuna napiszę w drugiej części.

 Po jego śmierci w jego paryskim 
mieszkaniu znaleziono sporo cieka-
wych zbiorów, cały skład jubilerski: 
kilka tuzinów złotych ołówków, szpilki 
brylantowe do krawatów, zapinki do 
mankietów wysadzane drogimi kamie-
niami, inne precjoza złote, platynowe, 
wysadzane perłami i brylantami. Był 
to skarb o milionowej wartości. Sam 
złoty puchar był wyceniony na 100 tys. 
koron. Wszystkie te precjoza służyły do 
rozdawania łapówek, przekupywania 
urzędników różnych szczebli w tym 
ministrów, a nawet władców państw. 

Dzięki umiejętności manipulowania 
ludźmi Kreuger miał wpływ np. na ce-
nę pudełka zapałek. Łożył olbrzymie 
sumy na przekupywanie ministrów i 
posłów w różnych państwach. Między 
innymi okazało się, że dla uzyskania 

przedłużenia monopolu zapałczanego 
w Polsce do roku 1946 i podniesienia 
ceny pudełka zapałek z 6 na 10 groszy 
dał Kreuger wielkie łapówki dziewięciu 
bardzo wpływowym osobom w Polsce. 
Nie wiem, czy ujawniono ich nazwiska, 
wątpię. Każdy człowiek u władzy dla 
Kreugera miał swoją cenę. Jednemu 
wystarczyło dać spinkę do krawata 
wysadzaną brylantami, innemu po-
tężną kwotę pieniędzy. I tak było na 
całym świecie, nie tylko w Polsce. Bo 
Ivar Kreuger był właścicielem fabryk 
zapałek na całym świecie, również ban-
ków, fabryk przemysłowych, domów, 
pałaców. Udzielał też pożyczek i np. 
Polsce pożyczył w1925 roku: 6 milio-
nów dolarów i w 1930: 32,4 miliona 
dolarów. CDN      

Małgorzata Szturomska

Zapałki z Mszczonowa i co ma z tym wspólnego 
najbogatszy oszust na świecie

Ivar Kreuger w 1929 r. Zdjęcie w książce ref. ISBN 91-7054-757-2 o  Ivarze Kreugerze autorstwa Larsa-Erika 

Reklama zapałek z Mszczonowa z 1919 r. 

Reklama z Kurjera Warszawskiego z 1890 r. 

Reklama firmy z 1924 r.

FO
T. 

NI
EZ

NA
NY

FO
T. 

KA
LE

ND
AR

Z 
Z 

19
19

 R
.

FO
T. 

ZB
IO

RY
 M

S

FO
T. 

ZB
IO

RY
 M

S

OCALIĆ OD ZAPOMNIENIA



10 NR 199 (5) 26 PAŹDZIERNIKA 2022 AKTUALNOŚCI

OGŁOSZENIE
o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu miejscowego planu  zagospodarowania 

przestrzennego Gminy Żabia Wola obejmującego fragment miejscowości Żelechów Obszar 
1D-2-II o pow. ok. 59 ha w obszarze ograniczonym ulicami: Chełmońskiego, Topolową, Kucki, 

Długą oraz projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Żabia 
Wola obejmującego fragment miejscowości Żelechów Obszar A1 o pow. ok. 523 ha 

 w rejonie ulic Chełmońskiego, Krakowiańskiej, Nad Lasem, Topolowej z ulicami przyległymi 
 wraz z prognozami oddziaływania na środowisko 

Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 roku o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022r. poz. 503 ze zm.) oraz Uchwały Nr 48/XXXVII/2014 Rady Gminy 
Żabia z dnia 17 czerwca 2014r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Żabia Wola obejmującego fragmenty miejscowości 
Żelechów, zmienionej kolejno Uchwałą Nr 51/XXVIII/2017 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 19 września 
2017r., kolejno Uchwałą Nr 43/XXXVII/2018 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 25 września 2018r,  kolejno 
Uchwałą Nr 81/XL/2021 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 30 czerwca 2021r. oraz Uchwały Nr 44/
XXXVII/2018 Rady Gminy Żabia z dnia 25 września 2018r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Żabia Wola obejmującego 
miejscowość Żelechów z wyłączeniem Obszaru 1D-2, zmienionej Uchwałą Nr 80/XL/2021 Rady  
Gminy Żabia Wola z dnia 30 czerwca 2021r. zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu:
- projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Żabia Wola 
obejmującego fragment miejscowości Żelechów Obszar 1D-2-II o pow. ok. 59 ha w obszarze 
ograniczonym ulicami: Chełmońskiego, Topolową, Kucki, Długą wraz z prognozą oddziaływania 
planu na środowisko,
- projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Żabia Wola 
obejmującego fragment miejscowości Żelechów Obszar A1 o pow. ok. 523 ha w rejonie ulic 
Chełmońskiego, Krakowiańskiej, Nad Lasem, Topolowej z ulicami przyległymi wraz z prognozą 
oddziaływania planu na środowisko
w dniach od 4 listopada 2022 roku do 5 grudnia 2022 roku poprzez:
-  bezpośredni kontakt i obsługę obywateli w Sali Obsługi Mieszkańca Urzędu Gminy Żabia Wola  

(ul. Główna 3) w dniach pracy Urzędu w godz. od 9:00 do 15:00 lub mailowo pod adresem:  
urzad@zabiawola.pl;

-  w wersji elektronicznej w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Gminy Żabia Wola (www.bip.
zabiawola.akcessnet.net). 

Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi w projektach planów miejscowych wraz  
z prognozami oddziaływania na środowisko odbędzie się w dniu 21 listopada 2022 r.  
(poniedziałek) o godzinie 13:00 w Urzędzie Gminy Żabia Wola (sala konferencyjna),  
z zachowaniem wymogów sanitarnych.

Zgodnie z art. 18 ust.1 ustawy z dnia 27 marca 2003 rok o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022r. poz. 503 ze zm.) oraz stosownie do przepisów art. 39 ust. 1 ustawy 
z dnia 3 października 2008r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. 
z 2022r., poz. 1029 z późn. zm.), każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projektach planów  
miejscowych lub prognozach oddziaływania na środowisko, może wnieść uwagi i wnioski.

Uwagi do projektów planów oraz wnioski i uwagi do prognoz oddziaływania na środowisko należy 
składać na piśmie do Wójta Gminy Żabia Wola z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki 
organizacyjnej i adresu, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w następujących formach:
•  w formie pisemnej do Urzędu Gminy w Żabiej Woli lub pocztą na adres: Urząd Gminy w Żabiej  

Woli, ul. Główna 3, 96-321 Żabia Wola,
•  ustnie do protokołu w Referacie Gospodarki Przestrzennej Urzędu Gminy w Żabiej Woli, ul. Główna 3,
•  za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich bezpiecznym 

podpisem elektronicznym na adres e-mail: urzad@zabiawola.pl.
w nieprzekraczalnym terminie do dnia 30 grudnia 2022 roku.

Uwagi i wnioski wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. 
Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków jest Wójt Gminy Żabia Wola..

Wójt Gminy Żabia Wola Piotr Rybka

OBOWIĄZEK INFORMACYJNY 
Na podstawie art. 13 ust. 1 i 2 Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z 27 kwietnia 2016 r. w 
sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu 
takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (Dz.U.UE.L. z 2016r. Nr 119, s.1 ze zm.) - dalej: „RODO” informuję, że:
1) Administratorem Państwa danych jest Gmina Żabia Wola reprezentowana przez Wójta Gminy Żabia Wola  
(ul. Główna 3, 96-321 Żabia Wola, email: urzad@zabiawola.pl, tel: +48 46 858 27 00).
2) Administrator wyznaczył Inspektora Ochrony Danych, z którym mogą się Państwo kontaktować we wszystkich 
sprawach dotyczących przetwarzania danych osobowych za pośrednictwem adresu email: iod@zabiawola.pl lub 
pisemnie na adres Administratora. 
3) Państwa dane osobowe będą przetwarzane w celu uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla wnioskowanego terenu.
4) Państwa dane osobowe będą przetwarzane na podstawie:
- art. 6 ust. 1 lit. c  RODO, 
- ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania administracyjnego,
- ustawy z dnia 27 marca 2003 roku o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym,
oraz art. 6 ust.1 lit. a RODO (na podstawie zgody) w przypadku danych podanych dobrowolnie.
5) Państwa dane osobowe będą przetwarzane przez okres 25 pełnych lat kalendarzowych, licząc od 1 stycznia roku 
następnego po roku, w którym nastąpiło zakończenie sprawy  (26 lat) na Rozporządzenia Prezesa Rady Ministrów z dnia 
18 stycznia 2011 r. w sprawie instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt oraz instrukcji w sprawie 
organizacji i zakresu działania archiwów zakładowych. W przypadku przetwarzania danych osobowych na podstawie 
odpowiedniej zgody, do momentu jej cofnięcia. 
6) Państwa dane nie będą przetwarzane w sposób zautomatyzowany, w tym nie będą podlegać profilowaniu.
7) Państwa dane osobowe nie będą przekazywane poza Europejski Obszar Gospodarczy (obejmujący Unię Europejską, 
Norwegię, Liechtenstein i Islandię).
8) W związku z przetwarzaniem Państwa danych osobowych, przysługują Państwu następujące prawa:
a) prawo dostępu do swoich danych oraz otrzymania ich kopii;
b) prawo do sprostowania (poprawiania) swoich danych osobowych;
c) prawo do ograniczenia przetwarzania danych osobowych;
d) prawo do cofnięcia zgody w dowolnym momencie bez wpływu na zgodność z prawem przetwarzania, którego 
dokonano na podstawie zgody przed jej cofnięciem,
e) prawo wniesienia skargi do Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych (ul. Stawki 2, 00-193 Warszawa), w sytuacji, 
gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie danych osobowych narusza przepisy ogólnego rozporządzenia o ochronie 
danych osobowych (RODO).
9) W związku z przetwarzaniem danych w celach o których mowa w pkt 3 odbiorcami Pani/Pana danych osobowych 
mogą być:
a) organy władzy publicznej oraz podmioty wykonujące zadania publiczne lub działające na zlecenie organów władzy 
publicznej, w zakresie i w celach, które wynikają z przepisów powszechnie obowiązującego prawa; 
b) inne podmioty, które na podstawie stosownych umów podpisanych z Gminą Żabia Wola przetwarzają dane 
osobowe dla których Administratorem jest Wójt Gminy Żabia Wola, m.in. pracownia urbanistyczno-projektowa.
10) Podanie przez Państwa danych osobowych jest obowiązkowe. Nieprzekazanie danych skutkować będzie brakiem 
realizacji celu, o którym mowa w punkcie 3.

 Żabia Wola, dn. 26.10.2022 r.

\\\ PODKOWA LEŚNA/BRWINÓW

Wyrok w sprawie wody 
przesyłanej do brwinowskich 
miejscowości siecią 
należącą do Podkowy Leśnej 
otwiera drogę do roszczeń 
finansowych. Czy Podkowa 
Leśna zażąda zwrotu kosztów 
poniesionych w związku  
z przesyłem wody? Decyzja 
należy do burmistrza.

B urmistrz Artur Tusiński prowadzi 
kalkulację kosztów, jakie poniosła 

Podkowa Leśna, przesyłając przez lata 
swoją siecią wodę do miejscowości na-
leżących do sąsiedniej gminy. Koszty te 
obejmują samą wodę, której Brwinów 
więcej zużywał, niż tłoczył ze swojego 
ujęcia do podkowiańskiej sieci. Obej-
mują także koszty eksploatacji ruro-
ciągu i pozyskiwania wody oraz kary 
za przekroczenie limitu dziennego po-
boru wody z podziemnych źródeł, jaki 
obowiązuje Podkowę Leśną. Przekro-
czenie go związane było z dostarcza-
niem wody do brwinowskich wiosek. 

– Dobrosąsiedzkie stosunki są dla 
mnie ważne – mówi Artur Tusiński. – 
Jednak to Brwinów nas podał do sądu, 
nie uznając tego, że mieliśmy prawo 
wypowiedzieć starą umowę i oskar-
żając o to, że przez nas mieszkańcy 
kilku miejscowości nie mieli wody. Co 
więcej, mieszkańcy Podkowy, z którymi 
rozmawiałem, domagają się, abyśmy 
odzyskali pieniądze, jakie wydaliśmy 
na wodę dla Brwinowa – dodaje bur-
mistrz.

\\\   Uzasadnienie wyroku
W tym miesiącu do urzędu mia-

sta trafiło uzasadnienie wyroku w 
sprawie „wody”. Sąd uznał argumenty 
Podkowy Leśnej, a więc to, że miasto 
mogło wypowiedzieć umowę sprzed 
20 lat i że to Brwinów odpowiada za 
dostępność wody w swoich wioskach. 
Co więcej, to Podkowa ponosiła koszty 
i była obciążona nadmiernie, gdyż nie-
mal połowa wody płynącej w jej sieci, 
transportowana była do mieszkańców 
innej gminy. Zdaniem burmistrza Ar-

tura Tusińskiego, są więc podstawy do 
rozważenia sprawy o zwrot kosztów. 

– Stara umowa musiała być wy-
powiedziana – mówi Artur Tusiński. 
– Kiedy była podpisywana, Podkowa 
zużywała wtedy dwa razy tyle wody, 
co podłączone do naszej sieci: Żółwin, 
Teresin i Owczarnia. Te proporcje dia-

metralnie się jednak zmieniły i tylko 
połowę wody, którą tłoczył nasz ruro-
ciąg, zużywali podkowianie –  dodaje. 

\\\   Początek sporu  
to brak wody 

– W styczniu 2021 roku burmistrz 
Podkowy Leśnej wypowiedział umo-
wy międzygminne zawarte w 2000 r. i 
2001 r. na podstawie których Brwinów 
dostarczał wodę do Podkowy Leśnej, 
a Podkowa Leśna do Owczarni i Żół-
wina – wyjaśnia Arkadiusz Kosiński 
burmistrz Brwinowa. 

– W kwietniu zeszłego roku Pod-
kowa zamknęła też zasuwy na wyjściu 
sieci wodociągowych do Owczarni i 
Żółwina – mówi Arkadiusz Kosiński. 
– W tej sytuacji, aby zapewnić wodę 
naszym mieszkańcom, zawarłem z 
Podkową nową niekorzystną dla nas 
umowę, wprowadzającą m.in. opłaty 
za tranzyt wody przez podkowiańską 
sieć – dodaje. 

Burmistrz Kosiński wystąpił wte-
dy do sądu o nakazanie Podkowie Leś-

nej otwarcia zasuw wodociągowych i 
stwierdzenie nieważności wypowie-
dzenia przez Podkowę Leśną umów. 
Brwinów zarzucił także Podkowie, że 
z powodu zamknięcia zasuw, miesz-
kańcy trzech miejscowości nie mieli 
wody, co stanowiło zagrożenie dla ich 
zdrowia. 

Jakie znaczenie dla Brwinowa ma 
dziś korzystny dla Podkowy wyrok 
sądu? 

– Umowa z Podkową wygaśnie 30 
listopada tego roku — mówi Arkadiusz 
Kosiński. – W ciągu tego półtora roku 
poczyniliśmy olbrzymie inwestycje w 
pompownię wody z Brwinowa bezpo-
średnio do Owczarni, które pozwoliły 
na uniezależnienie się od Podkowy. Od 
września 2021 r. nie korzystamy z tran-
zytu wody przez ich wodociąg. Zawar-
liśmy też umowę z Grodziskiem Ma-
zowieckim i połączyliśmy spinką wo-
dociągową Owczarnię z Książenicami, 
zabezpieczając alternatywną dostawę 
wody do tej miejscowości. Kończymy 
też projekt spinki wodociągowej Żółwi-
na do Książenic. Wybudowaliśmy kilka 
odcinków wodociągów magistralnych 
w Owczarni, by podnieść ciśnienia wo-
dy dostarczanej z Brwinowa do Żółwi-
na. Podjęliśmy też poszukiwania wody 
– mówi burmistrz i dodaje, że Brwinów 
uniezależnił się od Podkowy i jej sieci. 

\\\   Współpraca  
ceną wygranej 

A co z Podkową Leśną? – Cóż, 30 
listopada wygaśnie umowa, na podsta-
wie której nadal dostarczamy wodę z 
Brwinowa do tej miejscowości — mówi 
Kosiński. – Na początku grudnia zosta-
ną zamknięte zasuwy na styku naszych 
sieci wodociągowych, a my wystawimy 
Podkowie Leśnej fakturę za niezbilan-
sowaną wodę, bo w trakcie trwania 
umowy więcej wody dostarczyliśmy 
do Podkowy Leśnej, aniżeli odebrali-
śmy w Owczarni i Żółwinie. W praktyce 
od 1 grudnia Podkowa Leśna będzie 
zdana jedynie na wodę produkowaną 
w swojej Stacji Uzdatniania Wody. Mam 
nadzieję, że poradzą sobie bez brwi-
nowskiej wody – dodaje.

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Kto wygrywa w sporze o wodę?

Podkowa Leśna w grudniu już nie będzie połączona siecią wodociągową  
z Brwinowem

Brwinów przez półtora roku konfliktu uniezależnił się od sieci wodociągowej 
Podkowy
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 DAM PRACĘ 

Duża marka odzieżowa,  
ze szwalnią w Grodzisku Mazowieckim, 

poszukuję osób na stanowisko  
szwaczka/szwacz/zespoły szwalnicze. 

Oferujemy atrakcyjne zarobki  
na nowoczesnym parku maszynowym. 

Praca przez cały rok. Odszycia  
dotyczą odzieży damskiej lekkiej.  

Jednozmianowy system pracy-akord. 
Шукаю на роботу швачку, 

пропонуємо привабливий заробіток 
на сучасному машинному парку. 
Працюємо цілий рік.Oднозмінна 

відрядна система роботи. 
Польська мова не обов’язкова.  

tel. 513095789

PRACA OCHRONA GRODZISK MAZ./
ŻABIA WOLA LUB PRUSZKÓW (tu mile 
widziana podstawowa znajomość  
komputera) dla osób z orzeczeniem  
o niepełnosprawności. TEL. 884 602 126

Zatrudnimy Pracownika Serwisu  
Porządkowego - ‚’Złota Rączka’’,  

Lokalizacja: Puławska 466  
Godziny pracy: 9-17,  

Zadania: dbanie o porządek terenu  
zewnętrznego obiektu, drobne  
naprawy Oferujemy: umowę  

o pracę, wynagrodzenie 3000zł netto/
godz., darmową opiekę medyczną  

Tel. 508 877 563 

Poszukujemy stolarza i pomocnika  
stolarza z doświadczeniem od zaraz  
tel. 603 794 169 

Pracowników do ekip serwis wentylacji  
- bez doświadczenia tel. 601 923 395

Poszukiwany pracownik fizyczny:  
ogrody, kostka, ogrodzenia.  
Mile widziane prawo jazdy kat. B,  
tel. 511 126 841 

Brukarzy z doświadczeniem lub do przy-
uczenia, mile widziane prawo jazdy kat. B, 
praca w Piasecznie, tel. 511 126 841

Przyjmę do zakładania ogrodów, mile  
widziane doświadczenie i prawo jazdy 
kat. B, tel. 511 126 841 

Zatrudnię ekspedientkę Carrefour  
Express, Gabryelin, tel. 508 288 773

USŁUGI  
Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pane-
le, szybko i solidnie tel. 669 945 460

Wykonujemy instalacje elektryczne  
i hydrauliczne tel. 602 624 597 

Remonty i wykończenia wnętrz (glazura, 
malowanie, szpachlowanie, hydraulika, 
elektryka) tel. 517 687 247 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
-przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 

Pranie kanap, dywanów, wykładzin  
tel. 669 945 460

ANTENY TV, TV SAT. Konfiguracja  
i naprawa sprzętu RTV, 501 700 315 

Naprawa pralki, lodówki tel. 502 562 444 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875

Obwoźny skup złomu tel. 501 314 711 

Docieplanie budynków, malowanie ele-
wacji, podbitka, poddasza tel. 501624562

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

Cyklinowanie, Parkiety 502514388 

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

ELEKTRYK 507172749

Elektryk tel. 666 890 886 

GLAZURA, GRES, REMONTY 601 219 482

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 

Kominiarz tel. 500 214 632 

HYDRAULIK TEL. 735 392 792

Wycinka drzew tel. 505 591 721

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480

Dachy - pokrycia, naprawy, papa  
termozgrzewalna, tel. 502 473 605

Czyszczenie, malowanie elewacji, wnętrz, 
ogrodzeń itp, tel. 731 758 980

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214

Pokrycia dachowe, tel. 730 358 998

Budowa domów, rozbudowy,  
tel. 730 358 998

Hydraulik naprawy, tel. 510 128 912

Cyklinowanie, tel. 698 185 911  

SPRZEDAM  

Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

AUTO-MOTO KUPIĘ

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

AUTO-KASACJA SKUP-AUT  
legalna FIRMA 515 514 100 

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut na kasację 508206738 

Skup aut 2010-2021r. 505 530 300 

AUTO-MOTO SPRZEDAM

Renault Megan kombi 2019, przebieg  
40 000 tel. 504 333 390 

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

Do wynajęcia bezpośrednio dom 400 m2 
na biuro, Mokotów, blisko metra  
Wilanowska, tel. 602 770 361    

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

Kupię las koło Prażmowa,  
tel. 602 770 361

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Piękne działki rekreacyjne leśne k. Prażmo-
wa, tel. 602 770 361, 791 394 794 

NAUKA 

Matematyka, 664 438 144                      

ZDROWIE 

SEZAM, sklep zielarsko medyczny  
i zdrowa żywność, ul. Czajewicza 1,  

róg Nadarzyńskiej, PIASECZNO,  
tel. 506 76 74 74 

Protezy zębowe naprawa  
Tel. 502 031 221   

RÓŻNE

Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966   

FINANSE  

Kredyty tel. 513 654 277

Oddłużanie z pożyczek pozabankowych 
733-150-555

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Bogoria Grodzisk Mazowiecki 
zanotowała dwa zwycięstwa. 
Ekipa Tomasza Redzimskiego 
pokonała na wyjeździe Energę 
Manekin Toruń i SBR Dojlidy 
Białystok.

Mecz w Toruniu był niezwykle za-
cięty. Energa objęła prowadzenie 

po wygranej Donghyuna Kima z Micha-
łem Gawlasem. Gracz Bogorii był pod 
ścianą - przegrywał 1:2, ale doprowa-
dził do tie-breaka. W czwartym sezo-
nie wygrał 15:13. Piąty set dla Kima  
– 2:11.

Do remisu doprowadził Panagio-
tis Gionis, który pokonał Damiana Wę-
derlicha 3:1. Bogoria wykonała ważny 
krok do zwycięstwa dzięki Miłoszowi 

Redzimskiemu. Gracz grodziskiej ekipy 
przegrał pierwszego seta w rywalizacji 
z Tomaszem Kotowskim – do 5. Kolejne 
trzy padły łupem Redzimskiego – do 
7, 5 i 4.

Kim nie dał szans Gionisowi, choć 
ten walczył. Pierwszego seta Grek prze-

grał do 10, drugiego do 5. O wszystkim 
decydował pojedynek deblowy. Gaw-
las i Redzimski pokonali Węderlicha i 
Kotowskiego 2:1. Bogoria po zaciętym 
meczu wygrała 3:2.

\\\   Triumf w Białymstoku
Rywalizacja w Białymstoku wy-

glądała zupełnie inaczej niż mecz w 
Toruniu. Gionis bez problemu pokonał 
Shiyu Suna w trzech setach. W ostatnim 
secie nie dał rywalowi zdobyć nawet 
jednego punktu!

Miłosz Redzimski pokonał Toma-
sza Lewandowskiego 3:0. Kolejne star-
cie to rywalizacja Michała Gawlasa z 
długoletnim graczem Bogorii Danielem 
Górakiem. Zawodnik grodziskiej ekipy 
wygrał 3:1. Bogoria triumfowała 3:0.

Artur Szpuda

Bogoria na fali 

Radość po wygranej w Białymstoku
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\\\ PRUSZKÓW

W 16. kolejce eWinner II ligi 
Znicz Pruszków pokonał  
na wyjeździe Wisłę Puławy 
2:1. Dodatkowo w zespole 
pojawili się nowi zawodnicy.

S potkanie z Wisłą zapowiadało się 
na zacięte. Oba zespoły są w gór-

nej części tabeli i znajdują się w gronie 
drużyn, które myślą o awansie. Przed 
starciem lepiej prezentowała się po-
zycja Wisły.

Mecz w Puławach lepiej zaczął się 
dla Znicza. Już w 3. minucie żółto-czer-
wonych na prowadzenie wyprowadził 
Maciej Firlej. Pierwsza połowa była 
pełna emocji. Wisła wyrównała w 34. 

minucie. Piotra Misztala pokonał Ma-
teusz Klichowicz. Na odpowiedź Znicza 
nie trzeba było długo czekać. Bramkę 
na 2:1 zdobył Patryk Czarnowski. Do 
końca spotkania wynik się nie zmienił. 
Znicz dopisał do swojego dorobku trzy 
punkty.

Żółto-czerwoni odnieśli ósme 
zwycięstwo w sezonie. Znicz zajmu-
je 5. miejsce w tabeli z dorobkiem 26 

punktów. W 17. kolejce zespół z Prusz-
kowa zagra na własnym stadionie z 
Hutnikiem Kraków. Mecz odbędzie się 
29 października o godzinie 12.00.

\\\   Nowi zawodnicy
Kontrakt z żółto-czerwonymi 

podpisał doświadczony Jakub Wójci-
cki. 34-letni obrońca ostatnio grał w 
Zagłębiu Lubin. Na swoim koncie ma 
ponad 200 spotkań w ekstraklasie. W 

karierze Wójcicki reprezentował barwy 
m.in. Zawiszy Bydgoszcz, Cracovii czy 
Jagielloni Białystok. 

Nowym graczem Znicz został Kry-
stian Kalinowski. 23-letni bramkarz 
ostatnio reprezentował barwy Ursusa 
Warszawa. Wcześniej grał m.in. w Mo-
torze Lublin i Stali Stalowa Wola.

Artur Szpuda

Znicz pokonał 
Wisłę

\\\ PRUSZKÓW

Trudny początek MKS 
Pruszków w Energa Basket 
Lidze Kobiet. Koszykarki 
rozpoczęły sezon od trzech 
porażek.

W 1. kolejce MKS spotkał się 
z VBW Arką Gdynia. Już po 

pierwszej kwarcie różnica wynosiła 15 
punktów. Ekipa z Gdyni wygrała 26:11. 
W kolejnych odsłonach MKS walczył, 
jednak w ostatniej gospodynie ponow-
nie zdominowały pruszkowski zespół. 
Mecz skończył się porażką przyjezd-
nych – 57:86.

Podobnie wyglądało starcie w 2. 
kolejce. MB Zagłębie Sosnowiec wy-
grał pierwszą kwartę 23:9. W kolej-
nych MKS Pruszków walczył, ale nie-
wiele zmniejszył straty. Przed ostatnią 

kwartą przyjezdne przegrywały 44:54. 
Ostatnia odsłona należała do gospodyń. 
MKS przegrał 51:74.

W 3. kolejce prawdziwy pogrom. 
BC Polkowice triumfowało w starciu 
z MKS Pruszków 96:45. W pierwszej 
kwarcie gospodynie zbudowały ogrom-
ną przewagę – 26 punktów! Dobrą grę 

kontynuowały w drugiej odsłonie, a 
MKS był bezradny. Na półmetku prusz-
kowski zespół przegrywał 16:58. Je-
dynie w ostatniej kwarcie MKS toczył 

wyrównaną walkę, ale nie mogło to  
w żaden sposób wpłynąć na wynik 
starcia.

Koszykarki z Pruszkowa czekają 
na pierwsze zwycięstwo w sezonie. W 
4. kolejce zagrają u siebie z Eneą AZS 
Politechniką Poznań. Starcie odbędzie 
się 26 października o godzinie 20.00.

Artur Szpuda

MKS czeka na zwycięstwo

MKS nadal bez wygranej
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W 3. kolejce prawdziwy 
pogrom. BC Polkowice 
triumfowało w starciu  
z MKS Pruszków 96:45

Żółto-czerwoni  
odnieśli ósme zwycięstwo 

w sezonie

Żółto-czerwoni odnieśli ósme zwycięstwo w sezonie


